
Oświadczenie złożone 

przez senatora Waldemara Sługockiego 

na 29. posiedzeniu Senatu 

w dniu 4 listopada 2016 r. 

Oświadczenie skierowane do minister edukacji narodowej Anny Zalewskiej 

Zrzeszenie Gmin Województwa Lubuskiego kolejny raz zwraca uwagę na problem przeprowadzanej 

obecnie reformy oświaty, jak również na konkretne przesłanki wynikające z ustawy – Prawo oświatowe, 

świadczące o niekorzystnych zmianach, które mogą wpłynąć na funkcjonowanie oddziałów szkolnych  

i kondycję finansową gmin. 

W przypadku przekształcenia samodzielnych gimnazjów oraz innych placówek oświatowych dla małych 

gmin problem stanowi wykorzystanie wcześniej powstałych budynków. Jak podkreślają samorządowcy, 

ważne jest, aby należycie zagospodarować pomieszczenia przyszkolne, gdyż nieużywane w szybkim tempie 

ulegną zniszczeniu. Co więcej, regularne zwiększanie liczby oddziałów doprowadzi do redukcji średniej 

liczby uczniów w klasie, a to w konsekwencji przyczyni się do zwiększenia kosztów utrzymania szkół przez 

gminy. W związku z tym decyzja o przekształceniu gimnazjów w następne obwody szkolne powinna należeć 

do samorządu lokalnego. 

Ponadto, zdaniem ZWGL, nie uregulowano sprawy tzw. godzin karcianych oraz minimalnej liczebności 

oddziału, od której jednostka samorządu terytorialnego otrzyma daną subwencję. Zrzeszenie wyraża także 

obawy odnoszące się do wzrastających kompetencji kuratorów oświaty względem odwołania dyrektorów 

danej jednostki. Dotyczy to przede wszystkim art. 66 projektowanej ustawy, gdyż ust. 2 otrzymuje brzmienie: 

„W przypadkach szczególnie uzasadnionych, po zasięgnięciu opinii kuratora oświaty (…), może odwołać 

nauczyciela ze stanowiska kierowniczego w czasie roku szkolnego bez wypowiedzenia”. Zastrzeżenia budzą 

również prawo organu nadzorującego do wydawania poleceń organowi wykonującemu bez wskazania źródeł 

finansowania, a także nałożenie na JST obowiązku dowozu połączonego z opieką nad dziećmi pięcioletnimi, 

co po zwiększeniu wieku obowiązkowego rocznego przygotowania przedszkolnego do 6 lat wiąże się  

z większymi kosztami. 

Szanowna Pani Minister, wnioskujący są zdania, iż projekt prawa oświatowego w obecnym kształcie nie 

wprowadza do ustawy o dochodach jednostek samorządu terytorialnego żadnych zmian, które uwzględniałyby 

w subwencji oświatowej np. kwestię sześciolatków.  

W związku z przedstawionymi kontrowersjami uprzejmie proszę Panią Minister o zajęcie stanowiska  

w sprawie przedstawionych w tym oświadczeniu postulatów Zrzeszenia Gmin Województwa Lubuskiego. 

Z poważaniem 

Waldemar Sługocki 

 


